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The paper presents a new methodological approach to developing a universal platform for the design of district heating systems. The reasons for the development of the platform are considered and a scientific statement of the problem is given. The main methodological results obtained during the development of the platform are presented. The description of the scientific and practical significance of the results is given.

A new methodological approach was developed using modern information technologies [1–3]. The methodological approach is based on the paradigm of Model-Driven Engineering [4–8]. The essence of this paradigm is that the software is generated on the base of formal description provided by the models. The proposed approach allows one to successfully solve the problem of separation of methods for solving applied problems and models of elements of a district heating system.

The paper describes the developed architecture of the software platform. A description of the architectural subsystems of the platform is presented:
1) the computing subsystem;

2) the graphics subsystem;

3) the database access subsystem.
The research was carried out under State Assignment, Project 17.4.1 (reg. no. AAAA-A17-117030310432-9) of the Fundamental Research of Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences.
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РАЗРАБОТКА ПРОГРАММНОЙ ПЛАТФОРМЫ ДЛЯ ПРОЕКТИРОВАНИЯ ТЕПЛОСНАБЖАЮЩИХ СИСТЕМ
Соколов Д.В., Стенников В.А., Барахтенко Е.А.
ФГБУН Институт систем энергетики им. Л.А. Мелентьева СО РАН, Иркутск, Россия
В статье представлен новый методологический подход к построению универсальной платформы для проектирования теплоснабжающих систем. Представлены причины разработки платформы и научная постановка задачи. Представлены основные методологические результаты, полученные при разработке платформы. Приведено описание научной и практической значимости полученных результатов.

Новый методический подход разрабатывается с использованием современных информационных технологий [1–3]. Методологический подход основан на парадигме модельно-ориентированного проектирования [4–8]. Суть этой парадигмы заключается в том, что программное обеспечение генерируется на основе формального описания, представленного моделями. Предложенный подход позволяет успешно решить проблему разделения методов решения прикладных задач и моделей элементов теплоснабжающей системы.
В статье представлено описание разработанной архитектуры программной платформы. Представлено описание архитектурных слоев платформы: вычислительной подсистемы, графической подсистемы и подсистемы доступа к базам данных.

Исследование выполнено по государственному заданию в рамках проекта 17.4.1 (рег. № AAAA-A17-117030310432-9) фундаментальных исследований Сибирского отделения Российской академии наук.
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